
Nu doar tâmpE)nii 
E mai uşor să stai de vorbă cu Mircea Cornişteanu decât să 

transcrii conversaţia. El are un mod direct de adresare şi un fel 
simplu de a spune adevărul, care se potriveşte şi fiinţei lui fizice; 
pe hârtie, puse cap la cap, propoziţiunile par ba arogante, ba 
lipsite de inălţime teoretică. Adevărul e că Mircea Cornişteanu 
nu-şi pune degetul la tâmplă ca să ne arate că gândeşte, iar 
firescul in care există este şi trăsătura dominantă a celor mai 
bune dintre spectacolele sale. Viaţa mereu colorată din jurul 
omului Cornişteanu e povestită foarte simpatic de interlocutor şi 
cu graţie ironică de regizor. Nu doresc să idealizez pe nimeni: ca 
toţi oamenii de şi din teatru, el are generozitatea 
complimentelor, dar şi auzul perfect, in materie de vid de idei 
acoperit cu mijloace expresive. Este poate unicul creator pe care 
/-am auzit spunând că a greşit intr-o importantă soluţie de 
distribuţie, este probabil unul dintre puţinii care practică ironia şi 
faţă de sine insuşi. Clişeul psihologic ne-ar sugera că suntem in 
faţa unei fiinţe timide şi fragile, care şi-a alcătuit o armură de 
nepătruns, şi ar  fi fost poate misiunea acestei convorbiri să 
Înlăture aparenţa. Personal, am preferat "aparenţa"- vie, 
contradictorie, sigură de sine - unei "esenţe" in fond ipotetice şi 
oricum iluzorii. 

Prima intrebare n-a fost a mea şi părea că se adresează 
obiectului. 

• înregistrezi aici toate 
tâmpeniile pe care le spun 
eu? 

D Af vrea. U n u l  
dintre motivele pentru 
care am amânat această 
convorb ire a fost fi 
acela că am tot căutat 
i ntervi ur i  ma i  vech i ,  
profesiuni de credinţă, 
planuri, adică să observ 
în ce măsură te-ai ţinut 
de cuvânt. N-am prea 
găsit mater ia l .  A fost 
i ntenţionată această 
discreţie? 

• Mi se pare într-un fel 
indecent să-ţi expui pro
blemele intime, cum ar fi profesiunile de credinţă. Analizate după 
o vreme, observi că sunt profesiu n i  de conju nctură.  
Covârşitoarea majoritate a programelor personale sunt de fapt 
concluzii ulterioare. Analizezi ce ai făcut şi găseşti puncte 
comune, simetrii şi aşa apare programul. Nu condamn pe 
nimeni pentru ceea ce spune sau ceea ce face, dar eu nu pot să 
vorbesc decât despre ce o să fac în anul care vine, nu despre 
resorturile intime ale opţiunii. Pentru că de cele mai multe ori nu 
sunt opţiuni personale, ci alegeri din repertoriul teatrelor în care 
sunt angajat. Până la întâmplarea din decembrie, în raport cu 
vechimea şi valoarea, fiecare dintre noi era obligat să le facă, 
înainte de a ajunge la statutul de a putea alege. 

O Cred că acest proces va continua exact in acelafi 
fel. 

• Aşa e şi firesc. Programe trebuie să aibă instituţiile de 
teatru, nu persoanele. Şi, până la u rmă, ce îns�amnă u n  
program? Pot e u  s ă  spun c ă  programul meu este s ă  fac piese 
despre iubire? fn această categorie intră sute de piese şi zeci de 
st i l uri. Poţi să-ţi dedici v iaţa unui program despre prostia 
omenească. Mi se pare chiar o temă foarte generoasă. 

O ŞI nu este exclus ca programul cu piesele despre 
iub i re să se intersecteze cu cel  despre prostia 
omenească. 

• Prin glume de acest tip nu vreau să neg existenţa unor 
regizori teoreticieni de foarte aleasă calitate, care să aibă un 
asemenea mod de abordare. Adică, existenţa unui prog,ram nu 
este în toate cazurile un fals şi o ai_ureală. Deci eu fac declaraţii 
despre ce am făcut. Despre viitor, mă limitez la afirmaţii de tipul: 
voi face, în următoarel e  perioade, în următoarele locuri,  
următoarele spectacole. 

O Pe care dorefti să le faci bine. 
• Pe care doresc să le fac cât se poate de bine. De altfel, 

din cele aproximativ o sută de spectacole făcute până acum -
cred că sunt cu douăzeci mai multe decât ar fi trebuit să fac -
sunt foarte bucuros de zece dintre ele şi sunt mulţumit de încă 
vreo douăzeci. Restul de vreo şaizeci-şaptezeci sunt spectacole 
oarecare. N-am făcut până acum nici o oroare. Dar asta nu 
înseamnă nimic: în meseria asta, dacă nu e foarte bine, e fără 
rost. Sigur, e un fel de normalitate ca un procent foarte redus din 
ceea ce faci să fie un prilej de mândrie personală. Shakespeare 
n-a scris numai capodopere şi, în comparaţie cu Hamlet, 
Zadarnicele chin uri  e u n  eşec. Câteodată se petrece 
miracolul: Mozart, să zicem, care a scris mai multe capodopere 
decât lucruri oarecare. Dar dacă revenim pe pământ, vom 
observa că activitatea unui regizor, până ajunge el maestru, este 
presărată cu lucruri mai puţin grozave, cu semi-eşecuri şi cu 
eşecuri. Eu nu mă bag în aceeaşi oală cu marii maeştri, am avut 
dintotdeauna un acut - poate prea acut - sentiment al ratării. . .  

O Sentiment foarte neproductiv. 
• Nu, eu cred că e creativ. Pur şi simplu, am reuşit să mă 

obiectivez faţă de ceea ce fac. Uneori sunt incapabil să mă 
bucur de un succes, deşi am avut succese adevărate. Nu este 
vorba de ponciful artistului nemulţumit, ci de o anume neputinţă: 
ştiu multe din resorturile ascunse ale acestui succes. Ştiu că 
multe lucruri au ieşit bine întâmplător. Munca la un spectacol mă 
epuizează interior într-o asemenea măsură încât nu mai am 
putere să mă bucur. Mai apare şi sentimentul că lucrul pe care 
l-am făcut nu-mi mai aparţine: el încape pe mâna actorilor, 
electricienilor, maşiniştilor ş.a.m.d. În timpul repetiţiilor mai poţi 
ţine situaţia sub control, pot să-i opresc, să fac să semene cu 
ceea ce mi-am dorit. Apoi e la fel ca atunci când ţi se mărită 
fata: o ia bărbatul ei la bătaie de câte ori vrea şi o înjură şi nu-i 
dă de mâncare şi o leagă de piciorul patului, iar eu pot să urlu 
cât vreau, că poliţia nu mă lasă să intru în casă. Faptul că mi s-a 
luat ceva care era al meu mă înfurie groaznic. 

O Ai lucrat în multe teatre. Crezi că pentru formarea 
unul colectiv de teatru care să producă oarecum regulat 
spectacole bune este preferabil un regizor care să-I 
"păstorească" permanent, sau contactul cu personalităţi 
foarte diferite este mai aducător de succes? 

• Nu cred că am un răspuns ferm, dar am un exemplu 
concret. Am stfit la Craiova şaptesprezece ani neîntrerupţi şi am 
făcut acolo cele mai importante succese ale mele. Am orgoliul 
să afirm că acest teatru, care ocupă acum locul său în ierarhia 
teatrelor din lume, cel mai umblat şi curtat colectiv, are o trupă 
serioasă şi solidă formată de mine. Şi, evident, şi eu am crescut 
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şi m-am format pe lângă ea. Am evoluat spre performanţă 
împreună, lucrând cu aproape toţi actorii .  La începutul carierei 
aveam ideea - care s-a dovedit  falsă - că e suf i c ientă 
înzestrarea regizorului; actorii, chiar modest înzestraţi, pot face 
minuni sub înţeleapta îndrumare a conducerii regizorale. Sigur 
că regizorul poate să descopere talentul unor actori neglijaţi sau 
poate acoperi o neputinţă, dar nu poate face bici din materiale 
neadecvate acestui scop. La început am dat roluri importante 
actorilor mai puţin folosiţi. Unui îocepător îi e mai greu să lucreze 
cu maeştrii. Maeştrii încearcă să-şi impună punctul de vedere cu 
argumentul vârstei. Uneori au dreptate, alteori este doar orgoliu 
exacerbat. Dar primul meu spectacol de la Craiova a fost O 
scrisoare pierdută. Eram cu directorul teatrului, Amza Pellea -
Dumnezeu să-I păzească acolo unde e -, în tren, făceam naveta 
Bucureşti-Craiova şi el mă trăgea de l imbă, să vadă ce e în 
mintea mea. Actor celebru, vulpe bătrână şi oltean isteţ, voia să 
vadă dacă merită să-şi dea trupa pe mâna unui te miri cine, care 
de-abia terminase Institutul. Şi o dată i-am spus, fără nici un fel 
de adresă concretă, aşa, pur şi simplu povestind piesa, că în 
actul IV alegerile au loc pe ploaie: curge apă din cer peste urbe: 
când Caţavencu cedează în faţa lui Zoe şi "prezidează", se aude 
trăsnetul; în Don Juan ar apărea comandorul, dar la Caragiale 
nu apare nici  un comandor şi începe o pl ·oaie cu găleata. 
Manifestaţia se desfăşoară în condiţiile unei descărcări de nori 
care îi prinde pe alegători nepregătiţi. Ideea asta i-a plăcut foarte 
mult lu i  Amza şi m-a întrebat: "Nu vrei, mă puştiule, să faci 
spectaco l u l ? "  . . .  Şi l -am făcut, până la urmă. N-a fost un 
spectacol rău, dar cred că era ceva prea g reu pentru u n  
proaspăt absolvent de i nstitut. Î n  u lterioarele variante ale 
Scrisorii - din '82 şi din '88 - mi-am modificat foarte puţin 
gândirea. Ultimul a fost un spectacol foarte bine apreciat. Dar 
gândirea iniţială din '74, ca şi decorul de altfel, le-am păstrat 
intacte în toate variantele. 

D Deci, oricât ai evita declaraţiile, există în toate 
spectacolele o temă comună. 

• Nu e o temă, cred că am "afinităţi elective" cu lumea lui 
Caragiale.  Ochiu l  meu lucid- ironic priveşte în i nterior şi în 
exterior cam cu aceeaşi dragoste de oameni cu care privea Nea 
Iancu .  De câte ori îl citesc, lectura îmi provoacă "de l ic i i  
orgasmice". În  îndelungata mea prietenie cu Titus Popovici -

care era şi el un împătimit de Caragiale -, stăteam la Gura Zlata 
şi aveam o oră obligatorie de lecturi d in Caragiale. Această 
"trăire" în Caragiale mă face să revin la piesele lui, câteodată 
mai bine, câteodată mai puţin bine. Am făcut până acum vreo 
cincisprezece montări, cu piese, cu texte. Simt nevoia să-I reiau 
mereu nu pentru că, aşa cum se spune, "trăim în plin Caragiale", 
ci pentru că trăim în lumea asta, într-o anume climă, cu un 
anume determinism socio-istoric, cu vecinii noştri, cu reacţiile 
noastre faţă de timp şi loc. Lucrurile nu se schimbă şi nu se vor 
schimba în vecii vecilor şi de asta este mare Caragiale, pentru că 
a descris structura noastră intimă, a celor ce trăim pe aceste 
meleaguri, şi nu trebuie să ne jeneze nimic din ce ne aparţine. 
Caragiale ne-a i ubit El,Xtraordinar de mu lt şi a contribuit la 
alcătuirea tezaurului universal cu imaginea noastră; cu prostia şi 
inocenţa noastră, cu imbecilitatea şi umorul nostru, cu viclenia şi 
isteţimea noastră. Dar să revin la primul  meu spectacol; în 
d istribuţie erau actorii de frunte ai teatrului: Ion Pavlescu, Vasile 
Cosma, Ilie Gheorghe, Petre Gheorghiu-Dolj, Dellakeza făcea o 

compoziţie în Trahanache. Pavlescu şi Cosma erau vârfurile 
actoriceşti ale teatrului şi faptul că ei nu se înţelegeau între ei şi 
îşi disputau întâietatea ar fi trebuit să-mi dea de gândit. Modul 
lor de comportare a i lustrat această rivalitate: Pavlescu era 
excesiv de deschis la tot ce-i spuneam eu, Cosma era excesiv 
de închis. Pavlescu îşi afirma deschiderea faţă de tineret, iar 
Cosma a avut o reţinere atât de mare, încât şi-a ratat rolul 
(Cetăţeanul turmentat). Eu l-am distribuit în primul rând pentru 
că era un actor foarte bun şi în al doilea rând pentru că avea o 
prezenţă fizică masivă. Mi s-a părut important să arăt cum un 
om cât un munte este atât de uşor de condus. Dar Cosma n-a 
vrut pentru nimic în lume să accepte ca, în timp ce ezită în 
opţ iunea de vot, cort ina să cadă în viteză, ca o gh ilotină, 
oprindu-se deasupra pălăriei lui,  determinându-1 să spună: "Nu, 
eu nu votez împotriva guvernului". El n-a vrut să-i cadă cortina în 
cap. Relaţia regizor-actor e plină de asemenea aventuri. Dacă 
aveam în spate douăzeci şi ceva de ani de carieră şi firmă, 
probabil că el ar fi fost mai maleabil, aşa cum a fost în Titus 
Andronicus cu Purcărete. 

Deci, am orgoliul să afirm că trupa Teatrului Naţional din 
Craiova, aşa cum a fost preluată ea de Purcărete în 1 989, a fost 
găsită în vârful ei de formă. În 1 989, când el lucra la Piticul din 

grădina de vară, eu terminam Unchiul 
Vanea şi, cu puţin timp înainte, dădusem 
O scrisoare pierdută, două spectacole 
de primă mână. De altfel şi Silviu, care e 

. un om admirabil, ironic şi autoironic, cu 
un simţ rar întâlnit în breasla noastră al 
fair-play-ului, a recunoscut, nu o dată, că 
unul dintre atuurile spectacolelor sale a 
fost trupa profesionistă pe care a găsit-o 
la Craiova. Silviu Purcărete şi-a câştiga! 
re numele i nternaţ ional  n u  cu trupa 
Teatru lu i  Mic,  c i  cu aceea a Teatrului 
Naţional din Craiova, care a răspuns cel 
mai bine solicitărilor lui. Această trupă a 
fost construită în special de mine: o trupă 
deschisă, cu simţul umorulu i ,  gata să 
muncească, reuşind să-şi depăşească 
de-a l u n g u l  t i m p u l u i  momente le de 
fru strare . Teatru l  d i n  C raiova de pe 
vremuri a fost un  teatru bun, dar care n-a 
fost scos în lume: conducerea amabilă 



reprezentată pe atunci de Alexandru Dincă nu-şi dădea seama 
că unele dintre spectacolele mele - şi altele, făcute de alţii - erau 
excelente. Din cauza temerilor de toate felurile, şi politice, şi 
artistice, din .como<;Jitate, ele nu erau arătate. Veneau puţin i  
invitaţi la Craiova şi se făceau puţine turnee. Am suferit pentru 
că multe dintre spectacolele mele foarte bune n-au fost văzute şi 
atât eu, cât şi actori i ,  am fost privaţi de laudele pe care le 
meritam şi de care atunci aveam nevoie. Acum nu mai am 
nevoie: am îmbătrân it ,  am 52 de an i ,  am făcut o sută de 
spectacole, laudele şi înjurăturile pot să mă mâhnească şi să mă 
bucure în egală măsură, dar nu mă mai pot influenţa. Atunci, la 
început, ar fi fost i mportante, şi le  dorea m ,  şi aveam u n  
sentiment d e  insatisfacţie. 

O lnsatisfacţie raportată la propria persoană sau la 
atitudinea criticii faţă de ceilalţi, de colegii de generaţie? 

• Eu cu m ine m-am înţeles destul de bine. În raport cu 
coleg i i  de generaţie, cînd ei aveau parte de un tratament 
concertat cu vizibilitate mărită pentru spectacolele bune, dar nu 
mai bune decât unele dintre cele făcute de mine, îmi venea să 
fac ca Fred Astaire, adică să mă urc pe pereţi. Dar, până la 
urmă, vremea mi-a arătat că valorile se cern şi că excesul de 
laudă face cel puţin la fel de rău ca şi anonimatul. Atunci când 
criticii, pe care acum mi-e greu să-i mai numesc de specialitate, 
îşi revarsă potopul de epitete - "genial" fiind din clasa mijlocie 
de laude, iar "capodoperă" e la tot pasul -, creatorii îşi pierd 
busola şi rătăcesc pe marginea prăpastiei . Pe vremuri, presa 
avea o anume forţă; o cronică rea apărută într-unul din ziarele de 
partid putea să-ţi influenţeze cariera, călătoriile turistice etc. Iar 
un articol laudativ, sau mai multe, influenţau hotărîtor cariera 
unui artist. Acum nu mai au nici o influenţă: publicul cititor de 
ziare e împărţit, şi foarte puţini se duc la teatru pentru că aşa au 
citit în ziarul lor preferat . Această -schimbare eu am trăit-o 
dramatic cu spectacolul după piesa )ui Marin Sorescu Vărul 
Shakespeare: repetat înainte de decembrie '89, nu mai avea 
nici o adresă şi nici un rost în martie '90. A fost un "fâs" care nu 
putea fi evitat: ne-am luptat atâta pentru premiera textului,  
audienţa la Tamara Dobrin a fost ea însăşi o piesă! Dar după '90 

adresele se schimbaseră, săgeţile zburau aiurea. Acesta a fost 
primul meu spectacol post-decembrist, am fost şi şeful politic al 
Craiovei câteva luni, după revoluţie. Dar acum aş vrea să reiau 
cu trupa de la Craiova Unchiul Vanea pentru un festival de la 
Viena cu tema Cehov. Aş vrea să fac un spectacol nou la teatrul 
din Craiova, pentru că anii de despărţire de trupă m-au întristat. 

4J Dar ai o iubire nouă, Teatrul "Nottara". 
• Sigur că da, dar e cu totul altceva. Teatrul ,.Nottara" este 

un teatru bucureştean şi teatrele bucureştene sunt o structură 
aparte în ograda teatrului românesc. În Bucureşti se lucrează tot 
mai greu, e un mare consum nervos. La ,.;Jottara" mă înţeleg 
foarte bine cu trupa, cu cea mai mare parte dintre actori am 
lucrat cu mare plăcere şi înainte de a fi angajat. Unul d intre cele 
zece spectacole de care sunt mândru l-am făcut aici - Ace,ti 
îngeri tri,ti, cu Mălăele şi Dana Dogaru. Deci lucrez cu plăcere 
şi cu drag , dar cei şaptesprezece ani de t inereţe nu pot fi 
înlocuiţi. Actorii de la Craiova vor să lucreze şi altceva. În cele 
patru spectacole ale lu i  Purcărete s-a auzit de teatrul d in  
Craiova, dar nu de numele actorilor. Ei au dreptul la  aplauze 
individuale şi simt nevoia lor. Au toată dragostea şi stima pentru 
Purcărete şi îi datorează imens. Fără el n-ar fi văzut lumea, n-ar 
fi câştigat atâţia bani ,  n-ar fi avut atâtea succese la marile 
festivaluri ale lumii, dar, în acelaşi timp, mulţi dintre ei au pierdut 

şansa unor manifestări individuale. Au jucat rolul "Trupă" cu 
strălucire şi devotament, dar asta nu stinge dori nţa lor de 
afirmare. Nu întâmplător câţiva tineri actori au plecat de la 
Craiova în ultimii ani, pentru că despre nici unul nu ştia nimeni 
nimic. Drumul lui Purcărete este stimabil ,  admirabil ,  dar nu este 
unicul.  Actorii au nevoie să se manifeste divers. Teatrul d in  
Craiova nu e trupa lu i  Grotowski, sau Living, sau Bread. and 
Puppet - o comunitate teatrală, o familie, un grup subjugat unei 
idei de teatru. Teatrul d in  Craiova este un Teatru Naţional, 
subvenţionat de stat, dator să ofere o suită de spectacole în 
stiluri cât mai diferite; faptul că drumul lui Purcărete a fost urmat 
şi slujit cu strălucire nu înseamnă că aceşti actori şi publicul 
craiovean nu doresc ş i  altfel de spectacole .  Nu formulez 
reproşuri: prinşi în vârteju l  deplasări lor, au lăsat deoparte 
lucrările teritoriale. Cred că teatrul din Craiova ar avea nevoie, pe 
lângă cele patru spectacole ale lui Purcărete, de încă opt 
spectacole de un nivel bun. Cred că trebuie să existe proiecte 
pentru actori . În absenţa lor trupa se va decalibra grav. 

Nu demult a apărut în viaţa mea o nouă iubire, şi anume 
teatrul din Braşov, unde am devenit director. Aproape peste 
noapte şi fără premeditare. De vreo lună repetam la Braşov 
Tartuffe cu cea mai bună distribuţie posibilă în acest colectiv. 
Am fost extraordinar de mulţumit de modul în care actorii mi-au 
venit în întâmpinare, de atmosfera plăcută de la repetiţii şi  de 
eficienţa muncii. Într-o seară, în timpul unei pauze de repetiţii, 
câţiva actori şi directorul adjunct al teatrului m-au întrebat dacă 
n-aş vrea să devin d i rector, f i indcă a doua zi urma să fie 
concursul pentru acest post. Se înscriseseră trei persoane, dar, 
după părerea lor - şi a mea -, nici una nu era potrivită; şi nici 
dorită de ei. Am acceptat (deşi nu m-a interesat niciodată vreo 
funcţie), simţindu-i alături pe cei mai importanţi artişti din teatru. 
De a doua zi am devenit un om cu program - fiindcă tot a fost 
vorba la început de program. 

----------·MAGDALENA BOIANGIU 
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